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Abstract 

William Butler Yeats was a driving force behind the Irish Literary Renaissance 

as well as a pillar of the Irish literary establishment.  He spoke out and drew heavily 

on the national consciousness of Ireland of the time.  Lai Ho’s achievements in 

building up the national consciousness of Taiwan in the early 20
th

 century are 

compared to Yeats’ achievements in Ireland at about the same time.   

Yeats and Lai Ho lived in different and opposite sides of the planet, and in 

different cultures, but these two contemporaries shared a common purpose and goal.  

The works of W. B. Yeats and Lai Ho not only represented their sentiments for their 

nation, but also reflected the social phenomenon of their age.  Ireland had Yeats to 

voice for its inherited elements and initiated the importance of national consciousness; 

so here in Taiwan, Lai Ho was the one who stood out for the awakening of national 

consciousness.   

In attempt of showing the significance a single person could have for a nation, 

this paper is discussing the meaning of individuals on a nation’s way to recover its 

own identity.  In discussing these, the thesis would rely on thesis of Post-colonial 

theory. This paper will, on the one hand, zero in on Yeats’s works and on the other 

hand, also on Lai Ho’s, to see how both presented the contemporary social 

backgrounds and revealed their appeals of the importance of national consciousness.  

Furthermore, by comparing the works of these two island nation writers, this paper 

will also show how a people’s sense of cultural heritage and identity gives rise to and 

supports an anti-colonial spirit in both an Eastern and Western context. 
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    約翰‧巴特勒‧葉慈是愛爾蘭文藝復興的靈魂人物，亦是愛爾蘭文學的核心。

葉慈書寫愛爾蘭的國家意識，也以文學來為當時愛爾蘭國家意識發聲。相較於葉

慈對於愛爾蘭國家意識覺醒的貢獻，賴和對於台灣國家意識的建立也有與葉慈相

互匹敵的成就。  

    葉慈和賴和分處地球的兩端，生長於不同的國家文化中，但兩者皆抱持著相

同的理想和目標。在葉慈的作品中不但書寫了他對於愛爾蘭的情感，也反映出他

所處時代的各種社會現象。葉慈替愛爾蘭寫出其獨特的元素，也彰顯愛爾蘭國家

意識的覺醒和重要性。另一方面，做為強調國家意識重要性的先導者，賴和替台

灣發聲並以文學的力量喚醒台灣人民的國家意識。 

愛爾蘭和台灣皆是矗立於汪洋中的島國，也都經歷過外國殖民的經驗，而葉

慈和賴和分別為自己的國家寫出了受到殖民壓迫的痛苦以及他們對於國家意識

的重視。因此，本篇論文將從葉慈和賴和所處的社會環境開始探討，並藉由文本

的探討來檢視葉慈和賴和如何在被殖民的社會環境下培養出國家意識，並進一步

藉由文學來喚醒自己國家人民被壓抑的國家意識，使他們重新正視自己的身分。

在本篇論文結束前，將會針對葉慈和賴和對於國家意識覺醒的貢獻作統整，並比

較兩者之間的同異處。一方面將能使讀者更有效的了解葉慈與賴和之間的同異之

外，也更容易對於東西方文學家在於文本和主題的表現上的差異有基礎的了解。 
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